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	Topic: Japan International Cooperation Agency (JICA) and Ministry of Energy of Uzbekistan signed Agreement on the implementation of Technical Cooperation “Project for Strengthening Energy Conservation Capacity through the Establishment of an Energy Manager Scheme and Zero-Energy Building (ZEB) Demonstration Pilot Project”.
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	January 19, 2024 

	Content:

	On January 19, 2024, Japan International Cooperation Agency (JICA) and Ministry of Energy of Uzbekistan signed an Agreement on the implementation of Technical Cooperation “Project for Strengthening Energy Conservation Capacity through the Establishment of an Energy Manager Scheme and Zero-Energy Building (ZEB) Demonstration Pilot Project”. The signing of this document will mark the beginning of joint efforts to expand Uzbekistan’s capabilities in the field of rational use of energy resources. 

The project is aimed at enhancing the capacity for energy efficiency activities in the industrial and consumer (residential and commercial) sectors in Uzbekistan and consists of three main target components: 

1) Support for establishment of Energy Efficiency and Conservation Center to train energy managers; 

2) Implementation of ZEB Pilot Project for renovation of existing building; 

3) Improving the quality of energy efficiency and conservation standards in Uzbekistan. 

Cooperation on the first component will focus on training and capacity building of personnel for industrial enterprises involved in energy issues. Training at the newly established Center will allow Uzbek specialists to master the latest technologies, including energy audit, energy saving, renewable energy, and to discuss and implement their own ideas for the further development of national energy conservation. As part of the implementation of the project, it is planned to procure the measuring instruments and equipment for energy audits. 

The second component will allow to implement in practical way the achievements and developments of Japan in the field of creating ZEB based on the proposed building of the Uzbek side, which upon renovation will have completely zero energy consumption from outside. The pilot project will also provide an opportunity to study all aspects of constructing ZEB in Uzbekistan and evaluate the possibility of scaling it up across the country. 

In the framework of the third component, it is planned to learn the existing standards in the field of energy efficiency and energy saving of Uzbekistan, as well as to study the best practices of Japan and other countries in this direction. Japanese experts will assist the Ministry of Energy and the Research Institute for Technical Regulation and Standardization in Construction to develop and improve energy efficiency standards, including the construction of “green” buildings. 
This project is expected to help to improve the ongoing efforts of the government in energy conservation policy as well as to determine the concrete plans for future energy efficiency measures through a pilot project in a Zero-Energy Building.


	Формат ПРЕСС-Релиза

	Заголовок: Японское агентство международного сотрудничества (JICA) и Министерство энергетики Республики Узбекистан подписали Соглашение о реализации технического сотрудничества по «Проекту укрепления энергосберегающего потенциала посредством создания схемы подготовки энергоменеджеров и реализации демонстрационного пилотного проекта здания с нулевым энергопотреблением (ZEB)». 

	Город:
	Ташкент
	Страна:
	Узбекистан
	Дата:
	19 января 2024г.

	Основной текст:

	19 января 2024г. Японское агентство международного сотрудничества (JICA) и Министерство энергетики Республики Узбекистан подписали Соглашение о реализации технического сотрудничества по «Проекту укрепления энергосберегающего потенциала посредством создания схемы подготовки энергоменеджеров и реализации демонстрационного пилотного проекта здания с нулевым энергопотреблением (ZEB)». Подписание данного документа ознаменует начало совместных усилий по расширению возможностей Узбекистана в области рационального использования энергоресурсов.
Проект направлен на повышение потенциала энергоэффективности промышленного и потребительского (жилого и коммерческого) секторов Узбекистана и состоит из трех основных целевых компонентов: 

1) Поддержка создания Центра энергоэффективности и энергосбережения для подготовки энергоменеджеров; 

2) Реализация пилотного проекта «ZEB» по реконструкции существующего здания; 

3) Повышение качества стандартов энергоэффективности и энергосбережения в Узбекистане. 
Взаимодействие по первому компонету будет сосредоточено на подготовке и повышении квалификации кадров для промышленных предприятий, занимающихся вопросами энергетики. Обучение  в создаваемом Центре позволит узбекским специалистам осваивать самые современные технологии, в том числе в таких актуальных направлениях, как энергоаудит, энергосбережение, возобновляемая энергетика, обсуждать и реализовывать собственные идеи по дальнейшему развитию национальной энергетики. В рамках реализации конмонента планируется поставка измерительных инструментов и оборудования для проведения энергоаудита.

Второй компонент позволит внедрить в практическом плане достижения и разработки Японии в сфере создания здания с полностью нулевым энергопотреблением на основе предложенного объекта узбекской стороны. Пилотный проект даст возможность изучить все аспекты по созданию ZEB в Узбекистане  и оценить возможность его масштабирования на территории республики.

В рамках третьего компонета планируется ознакомление с существующими стандартами в сфере энергоэффективности и энергосбережения Узбекистана, а также изучение передового опыта Японии и других стран мира в этом направлении. Японские экперты окажут содействие Министерству энергетики и НИИ ТНСС при Министерстве строительства и жилищно-коммунального хозяйства РУ в разработке и улучшении стандартов энергоэффективности, в том числе в части строительства «зеленых» зданий.

Ожидается, что данный проект поможет улучшить текущие усилия правительства в области политики энергосбережения, а также определить конкретные планы будущих мер по повышению энергоэффективности посредством пилотного проекта Здания с нулевым энергопотреблением (ZEB). 


